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Summary

        
The influence of individual ergometer training, followed by an active movement cure in a low mountain range, on blood pressure,, heart rate and peripheral hemodynamics (xenon-133 muscular clearance) as well as left ventricular ejection fraction (LVEF) in patients after heart transplantation (HTPL) is reported. Whereas with regular ergometric stress (three times a week) following HTPL, no significant changes in blood pressure and heart rate (rest and stress) or xenon-133 muscular clearance half-life could be demonstrated, the cure showed significant changes in blood pressure, heart rate, peripheral microcirculation and left ventricular ejection fraction (LVEF).


        
Attention is drawn to the development of the risk factor hypertension following HTPL as well as registration of quite important parameters of the pumping action of the heart such as LVEF and the right ventricular ejection fraction (RVEF) and the ergometrically registered performance for monitoring physical conditioning.


      
        
Zusammenfassung

        
Die Autoren berichten über den Einfluß von einem individuellen Ergometertraining und einer anschließenden aktiven Bewegungskur im Mittelgebirge bei Patienten nach einer Herztransplantation (HTPL) auf Blutdruck, Herzfrequenz und periphere Hämodynamik (Xenon-133-Muskel-clearance) und linksventrikuläre Ejektionsfraktion (LVEF).


        
Während unter regelmäßiger (dreimal wöchentlicher) Ergometerbelastung nach HTPL keine signifikanten Veränderungen von Blutdruck und Herzfrequenz (Ruhe und Belastung) sowie Xenon-133-Muskelclearance-Halbwertzeit nachweisbar waren, zeigte die Kur signifikante Änderungen von Blutdruck, Herzfrequenz und peripherer Mikrozirkulation.


        
Es wird auf die Entwicklung des Risikofaktors Hypertonie nach HTPL hingewiesen und auf die Erfassung so wichtiger Parameter der Pumpfunktion des Herzens wie der LVEF und der rechtsventrikulären Ejektionsfraktion (RVEF) und die ergometrisch erfaßte Leistung zur Überwachung der physikalischen Konditionierung aufmerksam gemacht.


      

Key words

Heart transplantation - ergometer training - health resort therapy - blood pressure - heart rate - muscular clearance
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